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摘要 

目的探讨消癌平对荷H22小鼠抑瘤率、脾指数的影响，并检测血清中细胞黏附分子-1(ICAM-1)的表达。方法  

雌性昆明小鼠55只，其中5只正常饲养，50只建立荷H22昆明小鼠模型，随机分为5组：阴性对照组、阳性对照组、  

消癌平低、中、高剂量组。消癌平低、中、高剂量组分别按0.01、0.02、0.04 ml/g剂量连续腹腔注射14天；阴性  

对照组予等体积的0.9%氯化钠溶液，腹腔注射14天；阳性对照组，给予腹腔注射5-Fu，20 mg/（kg·d），连续7天  

。采用ELISA法检测小鼠血清sICAM-1的变化，计算各组的抑瘤率及脾指数。结果消癌平注射液对H22荷瘤小鼠具有  

明显的抑瘤作用，低、中、高剂量组抑瘤率分别为：20.7%、31.6%、38.63%；与阴性对照组平均瘤重相比，差异有  

统计学意义(P<0.05)；消癌平各剂量组脾指数与阴性对照组相比，差异有统计学意义(P＜0.05)，而阳性对照组差  

异无统计学意义(P＞0.05)；血清sICAM-1的表达：消癌平低、中、高剂量组的分泌量分别为：(53.26±9.36) ng/L  

、(35.75±11.16) ng/L、(29.13±8.52) ng/L；与阴性对照组相比，差异有统计学意义(P＜0.05)；高剂量组与阳  

性对照组相比，差异无统计学意义(P＞0.05)；与正常小鼠相比，各组差异有统计学意义(P＜0.05)。结论中药消癌  

平可以抑制肿瘤的生长，并可改善机体的免疫功能，同时降低荷瘤小鼠血清中细胞黏附分子-1的表达，达到抑制肿  

瘤转移的目的。 
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Abstract： ObjectiveTo observe the effect of Xiaoaiping on expression of adhesion molecule-1 in mice.  

MethodsLiver cancer cells(H22) were transplanted subcutaneously into Kunming mice right armpit to 

establish experimental model. 50 mice were randomly divided into 5 groups as well as normal group 

.XAP with 0.01 ml/（g·d), 0.02 ml/（g·d) and 0.04 ml/（g·d) doses (low, medium and high doses)  

was intraperitoneally injected d1~14. The negative control treated by saline, and positive control 

group was injected 5-Fu by 5~20 mg/(kg·d) d1~7. ELISA was used to test sICAM- 1 level, calculation  

spleen index and inhibition rate.ResultsThe tumor inhibition rates in low, medium and high-dose 

groups injected with XAP were 20.7%, 31.6%, 38.63% respectively, and higher than that in negative 

control group, while the high-dose group was similar to positive control group (45.97%). Compared 

with negative control group, spleen index in each research groups were increased statistically 

(P<0.05); and similar to positive control group (P>0.05). Secretion capacities in Low, medium and 

high-dose group were (53.26±9.36) ng/L,(35.75±11.16) ng/L,(29.13±8.52)ng/L respectively and more  

decreased, compared with negative group (P<0.05). No obvious difference was observed between the 

high-dosage group and the positive group (P>0.05).ConclusionXiaoaiping inhibited tumor growth, and 

improve immune function, through reducing the expression of serum cell adhesion molecule-1 in tumor 

-bearing mice. 
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